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سعیدسرفرازیان
پس از پنج سال از جدایی علی فتح الله زاده از 
استقلال بالاخره با انتخاب هئیت مدیره ی باشگاه و 
تأیید وزیر ورزش او از دهم اسفندماه سال جاری به 
باشگاه استقلال برگشت تا فعلا به عنوان سرپرست 

مدیرعاملی آبی ها فعالیت کند.
بازگشتبهاستقلال؛

جدایی  بحبوحه  در  فتح الله زاده  علی   
به  استقلال  پرالتهاب  روزهای  و  استراماچونی 
قرار  و  اضافه شد  استقلال  مدیره ی  اعضای هیئت 
بود خیلی زود جانشین امیرحسین فتحی شود اما 
تعلل و سهل انگاری وزارت ورزش این جابجایی را تا 

دو ماه و کمی بیشتر طول داد. 
تردیداهالیفوتبال

نشینی  عقب  به  نسبت  خیلی ها  هم  هنوز 
روحانی  حسن  دولت  ورزش  وزارت  و  سلطانی فر 
در چراغ سبز به علی فتح الله زاده برای بازگشت به 

استقلال تردید جدی دارند و معتقدند که
فراوان  اعتراضات  آبی پوشان،  نابسامان  اوضاع 
و  ورزش  وزیر  بودن  پرسپولیسی  اتهام  و  هواداران 
باعث شده سلطانی فر  به پرسپولیس  خدمات ویژه 
به فتح الله زاده پناه ببرد و او را به استقلال برگرداند. 

کارسختحاجفتلدراستقلال
هر چند با حال و روزی که از استقلال دیده ایم 
علی فتح الله زاده قطعاً روزهای سختی پیش رو دارد، 
سر و سامان دادن به این استقلال کار راحتی نیست 
مسلح  دندان  بنُ  تا  و  انگیزه  با  فتح الله زاده ی  به  و 

نیاز دارد.
چالشهایپیشرو

ترمیم  فتل  حاج  برای  جدی  چالش  اولین 
اعتماد از دست رفته ی هواداران به شخص اوست، 
بلکه  هواداران  همه ی  نه  البته  استقلال  هواداران 
وزیر  با  فتح الله زاده  معتقدند  آن ها  از  زیادی  تعداد 
وزارت  سیاست های  که  رسیده  توافق  به  ورزش  
با استقلال را پیش ببرد و همان  ورزش در رابطه 
راهی را برود که فتحی ها و خلیل زاده ها رفتند به 
همین دلیل سلطانی فر راضی به بازگشت حاج فتل 
آبی ها شده است البته این موضوع از نگاه هواداران 
عقیده  این  برابر  در  شده.  بیان  استقلال  بدبین 
فتح الله زاده  که  معتقدند  هواداران  از  دیگر  گروهی 
حضورش  مطمئناً  و  است  سابق  فتح الله زاده  همان 
در استقلال با اتفاقات خوبی همراه خواهد شد، با 
این اوصاف یکدست کردن این هواداران کار آسانی 
اقدامات لازم  با  اینکه علی فتح الله زاده  نیست مگر 
هواداران  عقیده ی  روی  بر  بطلانی  خط  مفید  و 

مخالفش بکشد.
انتظاراتهوادارانوپیشکسوتانازفتحاللهزاده

علی  موافقان  و  مخالفان  قصه ی  این  از  اگر   
است  شدنی  حل  مطمئناً  که  بگذریم  فتح الله زاده 
به نکته ی بعدی اما مهم می رسیم و آن انتظاراتی 
دارند.   فتح الله زاده  علی  از  استقلالی ها  که   است 
آگاهی،  عدم  دلیل  به  سابق  مدیران  که  انتظاراتی 
کردنشان  برآورده  از  دیگری  دلیل  هر  و  تخصص 

کوتاهی کردند. 
دوست داشتنی  و  محبوب  مدیر  که  حالا   
که  کند  کاری  باید  برگشته  باشگاه  به  هواداران 
امور  به  نسبت  خوبی  حس  استقلال  هواداران 
تنها  و  باشند  داشته  باشگاه  اجرایی  و  مدیریتی 
دغدغه ی آن ها نتیجه گیری تیم در مستطیل سبز 

باشد.
از  هواداران  خواسته های  مهمترین  از  یکی   
رفتار  و  گفتار  در  شفافیت  دارند  جدید  مدیریت 
عنوان  به  نباید  هوادار  ساده تر  عبارت  به  است، 
نامحرم تلقی شود و با  پنهان کاری و تناقض گویی 
آن ها دچار سرگیجه شوند که بالاخره قرار است چه 
سال ها  این  در  هرچند  بیفتد.  استقلال  در  اتفاقی 
تناقض گویی ها و پنهان کاری ها به اندازه ی کافی 

به استقلال ضربه زده است.
خاطر  اطمینان  هواداران  به  باید  فتح الله زاده 
دهد که هیچ فعالیتی در حوزه ی مدیریتی و باشگاه 
به عنوان مثال  قایم نخواهد شد،  آنان  از  استقلال 
ترانسفر کردن پنهانی ستاره های تیم، عدم مذاکره 
در زمان مقتضی با بازیکنانی که قراردادشان رو به 
پایان است و هرآنچه که موجب نگرانی و تحریک 

هوادار می شود از این اتفاقات مهم است. 
دقیق  میزان  شدن  مشخص  بعدی  نکته ی   
و حقوقی  اشخاص حقیقی  به  استقلال  بدهی های 
است بالاخره باشگاه استقلال چقدر بدهی انباشته 

و معوق دارد.  
به  بازیکنی  روز  فردا  است  قرار  اگر  یعنی   
بهانه ی پوشش مشکلات مالی ترانسفر شد حداقل 
مشخص باشد که درآمد کسب شده کجا و صرف 

چه مشکلی شده است.
آن  از  نباید  فتح الله زاده  که  دیگری  موضوع   
غفلت کند حل مشکل زمین تمرین استقلال است 
فصل  و  حل  همیشه  برای  یکبار  باید  موضوع  این 
روزانه  تمرینات  انجام  برای  است  قرار  اگر  شود. 
و  باشد  آواره  تهران  در  دوش  به  خانه  استقلال 
انجام تمرینات تاکتیکی مناسب به یک رویا تبدیل 
گردد پس فرق فتح الله زاده با سایر مدیران کارنابلد 

چیست؟ 
انتخابهمکارانوهمراهاندلسوزو

متخصص
چنان  استقلال  پیکر  بر  وارد شده  های  زخم 
تنهایی  به  فتح الله زاده  که  است  دردناک  و  عمیق 
برای  او  باشد  دردها  این  بخش  التیام  نمی تواند 
موفقیت به همکاران باتجربه و متخصص نیاز دارد 
بزرگ  باشگاه  در  کار  چون  و  چند  به  که  افرادی 
استقلال آشنا باشند و بدون ایجاد هیاهو و جنجال 

کار خود را به نحو احسن انجام دهند.
باشند  موفق  باشگاه  در  می توانند  که  افرادی 
نه در فضای مجازی و صفحات مطبوعات و سایت 
های خبری، فتح الله زاده باید به افرادی میدان دهد 

که واقعاً می توانند در این شرایط سخت به استقلال 
آمادگی  اگر  و  کنند  خدمت  وقت  تمام  صورت  به 
لازم برای این کار را ندارند بهتر است از همین حالا 
رو راست و صادقانه بیان کنند چون نه استقلال و 
نه هوادارانش وقتی برای ننه من غریبم بازی این 
افراد ندارند و هرگز هم دوست ندارند دوباره قصه ی 
کناره گیری و استعفاهای خسته کننده شروع شود. 

تغییراتدراستقلالوپستهایمختلف
اگر قرار به تغییر مدیر روابط عمومی باشگاه، 
سخنگوی باشگاه و مدیر رسانه ای باشگاه هست باید 
انتخاب آن ها با دقت و آرامش صورت گیرد. چون 
از هر چیز دیگری به آرامش  استقلال امروز بیش 
نیاز دارد آرامشی که منجر به کارهای بزرگ شود 
نه آرامشی که منفعلانه و بی نتیجه باشد پس باید 
در تمامی این موارد از افرادی کمک گرفته شود که 
دغدغه استقلال را دارند و برای در چشم بودن و 
جمع کردن هوادار و مخاطب به استقلال نیامده اند. 
است  استقلال  مدیرعامل  امروز  که  فتح الله زاده ای 
باید با فتح الله زاده ای که سال ۹۲ از استقلال رفت 
متفاوت باشد او حتماً در این چند سال به اندازه ی 
کافی فکر کرده که از چه ناحیه ای ضربه خورده و 
است.  شده  فراهم  کارهایش  در  شکست  مقدمات 
درس گرفتن از اشتباهات و شکست ها یقیناً کمک 
زیادی برای ترسیم نقشه ی راه و رسیدن به اهداف 

برای حاج علی فتح الله زاده خویی خواهد بود. 
استفادهازپیشکسوتا

 مطمئناً مشورت با بزرگان و استفاده درست 
در  پیشکسوتان  بالای  توانایی های  و  ها  از ظرفیت 
برنامه های فتح الله زاده جایگاه ویژه ای خواهد داشت. 
بادرایت  پیشکسوتان  استقلال  خوشبختانه   
را دوست  استقلال  عاشقانه  دارد که  و هوشمندی 
دارند. این عزیزان بارها اعلام کرده اند حاضرند بدون 
باشگاه  مدیران  و  استقلال  به  خاصی  چشم داشت 
زمینه  این  در  فتح الله زاده  امیدواریم  کنند.  کمک 
تا عزیزان پیشکسوت  انجام دهند  را  اقدامات لازم 

بتوانند مفید و سازنده واقع شوند. 
دوریازجنجالوحاشیهسازی

عدم  حساسیت زا،  کارهای  انجام  از  پرهیز   
های  پست  در  داده ها  پس  آزمون  از  استفاده 
و  قدیمی  پرونده های  نکردن  باز  باشگاه،  مدیریتی 
دعواهای  و  مشکلات  نکشیدن  پیش  ساز،  حاشیه 
مدیریتی، عدم بحث و جدل با مدیران سابق و هر 
موضوع دیگری که به عنوان مانع برای فتح الله زاده 
محسوب می شود از اهم موضوعاتی است که باید از 

آن دوری شود.

حسینقهار

مدیران  می دهد  نشان  قرائن  و  شواهد 
و  مردم  با  را  حقیقت  یک  امروز  به  تا  فدراسیون 
در  ویلموتس  مارک  پرونده  درباره  فوتبال  جامعه 
عنوان  جز  نیست  چیزی  آن  و  نگذاشته اند  میان 
علیه  بلژیکی  مربی  میلیون  یورویی   6 شکایت 
ایران. شاید باور نکنید اما دلیل شکایت این است: 

کلاهبرداری!
همکاری  قطع  از  بعد  کشور  فوتبال  مدیریت 
رسمی  اطلاعیه  و  مصاحبه  چند  در  ویلموتس  با 
فوتبال  و  شده  امضا  محکمی  قرارداد  کرد  اعلام 
ما متوجه هیچ خسارتی نخواهد شد. آنها گفته اند 
که  هر طرف  از سوی  قرارداد  فسخ  غرامت  میزان 
انجام شود پول سه ماه از قرارداد یک سال است. 
از آنجایی هم که به ویلموتس ۲ میلیون  یورو پول 
داده اند، این مربی با توجه به عدم پایبندی به مفاد 
قراردادش و فسخ یکطرفه ، حدود 400 تا 500 هزار 
یورو پول اضافه ای که از ایران دریافت کرده را هم 

باید به فدراسیون بازگرداند.
با سیاست  اما  مدت  این  در  ویلموتس  مارک 
سکوت تمام کارهای حقوقی خود را دنبال می کند. 
نتیجه  به  از  بعد  که  می دانند  همه  فقط  فعلًا 
همکاری،  قطع  از  بعد  که  مذاکراتی  در  نرسیدن 
پول  کل  دریافت  خواهان  فیفا  به  شکایت  با طرح 
قرارداد سه ساله خود با فدراسیون فوتبال شده و 
اگر بتواند فدراسیون را محکوم کند، فوتبال ایران 
باید 6 میلیون یوروی دیگر به این مربی به عنوان 
غرامت پرداخت کند. اتفاقی که فراتر از فاجعه برای 
ما خواهد بود و تبعات و مشکلات سنگینی به دنبال 

خواهد داشت.
این اختلاف حقوقی  مشکل بسیار بزرگ در 
وعده های  به  فوتبال  جامعه  که  است  این  اما 
گذشته  تلخ  تجربیات  خاطر  به  مدیرانش 
تمام  معمولاً  ایرانی ها  و  ندارد  اعتمادی  هیچ 
دادگاه  و  فیفا  شده  طرح  حقوقی  پرونده های 

را می بازند. بین المللی ورزش 

فدراسیون(،  سابق  )رئیس  تاج  مهدی 
عبدالکاظم  و  شیعی  محمود  اسلامیان،  محمود 
ابراهیم  به همراه  رئیسه(  )اعضای هیأت  طالقانی 
مسئولی  مقام های  دبیرکلی(  )سرپرست  شکوری 
بوده اند که در این چند ماه درباره ادعای حقوقی 
با  ویلموتس  مارک  دلاری  میلیون   6 شکایت  و 
داده اند.  انجام  مختلفی  مصاحبه های  رسانه ها 
خروجی حرف شان این است که ویلموتس بعد از 
فسخ قرارداد، ۲ میلیون یورو دریافت کرد و برای 
با عراق روی نیمکت تیم ملی نشست و به  بازی 
سؤال  زیر  را  خود  فسخ  اقدام  این  با  ترتیب  این 
او   قرارداد  در  دارند  تأکید  طرفی  از  است.  برده 
تحریمی  شرایط  ایران  که  شده  گنجانده  بندی 
انجام تعهدات ممکن است  این مسأله در  دارد و 
قرارداد  فسخ  بند  درباره  بیاورد.  وجود  به  تأخیر 
هم  برگرداند  ایران  به  باید  ویلموتس  که  پولی  و 

توضیح داده شد.
منتهی طرف حساب فدراسیون در این پرونده 
قانونمندی است  یورویی، مربی  میلیون  شکایت 6 
که خودش یک سناتور و سیاستمدار بوده و با سه 
از  یکی  که  دارد  همکاری  بین المللی  خبره  وکیل 
آنها همسر اوست که تمام موارد حقوقی شوهرش را 
زیر نظر دارد. آنها در سیستم قانونمند اروپا زندگی 
چنین  وقتی  نمی زنند.  آب  به  بی گدار  و  کرده اند 
پرونده سنگینی را علیه ایران به راه انداخته اند قطعاً 
از لحاظ حقوقی تمام جوانب را بررسی کرده اند و 
مطمئن هستند نتیجه کارشان پیروزی خواهد بود.
درباره  نهایی  تصمیم گیرنده  که  است  درست 

بعد  احتمالاً  و  فیفا  انضباطی  کمیته  شکایت  این 
ولی  بود،  خواهد  ورزش  بین المللی  دادگاه  آن  از 
سکوت مطلق ویلموتس و عدم شفاف سازی درست 
نشان  خوبی  به  سرنخ ها  پیگیری  و  فدراسیونی ها 
اساسی  ایرادی  پرونده  این  جای  یک  که  می دهد 

دارد.
توجه کنید؛ ویلموتس با اینکه همکاری اش با 
ایران نزدیک 6 ماه طول کشید و در این مدت تنها 
۲1 روز در ایران حضور داشت اما دو میلیون یورو 
دریافت کرد و یکطرفه به گفته مدیران فدراسیون 
توجه  بدون  او  آیا  کرد.  فسخ  را  قرارداش  فوتبال 
به بند فسخ قرارداد تنها به دلیل تأخیر فدراسیون 
و طرح  یکطرفه  به فسخ  اقدام  پرداخت حقوق  در 
این شکایت کرده است؟ باور کردن این مسأله کار 
راحتی نیست. در واقع باید گفت شاید تا به اینجا 
با  حقایق  تمام  اما  باشد  شده  گفته  حقایق  برخی 

مردم در میان گذاشته نشده است.
پیگیری های ما اما نشان می دهد دلیل اصلی 
ایران  از  بلژیکی  مربی  یورویی  میلیون   6 شکایت 
نقض  بر  تأکید  ضمن  او  و  نیست  مالی  مسائل 
ایران  فوتبال  فدراسیون  کرده  اعلام  قرارداد  مفاد 
امضای  سیستم  در  و  است  کرده  کلاهبرداری 

قرارداد دروغ گفته است.
ادعا به هیچ عنوان به معنای  این  البته طرح 
به  باید  حقوقی  نظر  از  و  نیست  آن  بودن  درست 
دو  همکاری  نحوه  در  که  اتفاقاتی  و  آن  جزئیات 
شود.  صادر  رأی  سپس  و  رسیدگی  افتاده  طرف 
منتهی برخی منابع خبری با اعلام موضوع شکایت 
ویلموتس از ایران به خاطر کلاهبرداری تأکید دارند 
پیش نویس  متن  داده  گزارش  فیفا  به  مربی  این 
رسمی قرارداد که در سفارت ایران در بلژیک امضا 
کرد با نسخه اصلی قرارداد تفاوتی چشمگیر دارد و 
در نسخه اصلی برخی از بندها بدون هماهنگی با او 
تغییر کرده و از اعتمادش سوءاستفاده شده و تخلف 

قانونی صورت گرفته است.
این  کردن  ثابت  که  گفت  باید  حالا  همین 
ادعا در هر مرجع حقوقی کار بسیار سختی است 

نسخه  قرارداد  بلژیکی  مربی  که  اینجاست  نکته  و 
اصلی را امضا کرده  است. ابراهیم شکوری سرپرست 
دبیرکلی فدراسیون فوتبال هم اخیراً در مصاحبه ای 
قرارداد  فسخ  بند  ویلموتس  »اگر  بود:  کرده  اعلام 
را ندیده است به ما مربوط نیست و شکایت او به 
دریافت  که  اضافه ای  پول  باید  و  نمی رسد  جایی 

کرده را هم برگرداند.«
مسأله  این  روی  فدراسیون  مقامات  اینکه 
ندیده  را  فسخ  بند  اگر  ویلموتس  که  دارند  تأکید 
تا  نیست  آنها  مشکل  و  است  مربوط  خودش  به 
حدودی سرنخ هایی درباره علت این دعوای حقوقی 
به دست همه می دهد. به هر حال ویلموتس هم در 
با فدراسیون  تنها واکنش توئیتری اش به درگیری 
به شایعات  بود: »من  نوشته  ماه قبل  فوتبال چند 
که  کرده ام  توجه  ایران  مطبوعات  در  شده  منتشر 
که  است  این  واقعیت  ندارند.  صحت  هیچ وجه  به 
و  برای همکاران من  غیرقابل تحمل  یک وضعیت 
خودم به دلیل نقض جدی قرارداد توسط فدراسیون 
در  پرونده  این  است.  آمده  وجود  به  ایران  فوتبال 
اظهارنظر  نمی کنم  آرزو  و  است  من  وکلای  دست 

دیگری درباره آن انجام دهم.«
با این توضیحات فقط باید منتظر ماند و دید 
نتیجه این شکایت حقوقی مطرح شده چه خواهد 
متن  واقعاً  فوتبال  فدراسیون  مدیریت  آیا  شد. 
قرارداد نسخه اصلی را نسبت به پیش نویس رسمی 
توافق شده تغییر داده و برخی از بند های آن را به 
این  می تواند  ویلموتس  آیا  است؟  کرده  خود  نفع 
ادعای بسیار سخت و پیچیده را با توجه به جزئیات 
مکاتبات در ایمیل  و فکس برای پیش نویس قرارداد 
اثبات کند؟ هرچند شانس او برای اثبات خیلی بالا 
این  اثبات  به  موفق  او  حقوقی  تیم  اگر  اما  نیست 
کلاهبرداری شود، آن وقت چه جریمه ای در انتظار 

فوتبال ایران خواهد بود؟
آن  جواب  زمان  گذر  که  است  سؤالاتی  اینها 
را مشخص خواهد کرد چون فدراسیون هم درباره 
شفاف سازی  اختلاف  این  جزئیات  و  قرارداد  مفاد 

کاملی تا کنون نداشته است.

جانی اینفانتینو، رئیس فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( می گوید 
با اعمال تغییر در قانون آفساید که به رفع مشکلات به وجود آمده 
استقبال  کند،  کمک   VAR معرفی  زمان  از  آن  تشخیص  برای 
فوتبال  بین المللی  اتحادیه  اعضای  )شنبه(  امروز  است  قرار  می کند. 
آفساید  قانون  و   VAR مورد  در  و  دهند  جلسه  تشکیل   )IFAB(
تبادل نظر کنند، اگرچه هیچ پیشنهادی برای تصویب یک تغییر قانون 

قطعی ارائه نشده است.
از  بیش  تصمیمات  خاطر  به  فراوانی  جنجال های  فصل  این  در 
میلیمتری شکل  آفساید های  VAR در تشخیص  اندازه سختگیرانه 
پاشنه  یا  بغل  زیر  بعضاً  انگلیس که  برتر  گرفته به خصوص در لیگ 
بازیکنان را در موقعیت آفساید  بازیکنان هم باعث شده داوران  پای 
همراه  به  را  فراوانی  ناراضایتی های  موضوع  و همین  دهند  تشخیص 
که  آرسنال  سابق  سرمربی  ونگر،  آرسن  پیش  چندی  است.  داشته 
اکنون به عنوان مدیر بخش توسعه جهانی فوتبال فعالیت دارد، از لزوم 
تغییر در قانون آفساید سخن به میان آورد و اکنون اینفانتینو هم این 

موضوع را تأیید کرده است.
که  است  موردی  آفساید  بحث  گفت:  باره  این  در  اینفانتینو 
پیدا  به شخصه موافق  بیندازیم و من  نگاهی دوباره  به آن  باید  ما 
ببینیم  تا  هستم  آفساید  قانون  در  نظر  تجدید  برای  راهی  کردن 
که آیا این تغییر کمک می کند یا نه چون به نظر من این موضوع 

بسیار  تصمیمات  از  برخی  است.  مرتبط  شرایط  درک  به  بیشتر 
بسیار  می بینند  را  صحنه  که  مردمی  برای  و  هستند  موشکافانه 
به همین  نه.  یا  بوده است  سخت است که تشخیص دهند آفساید 
شفاف تر  را  آفساید  قانون  می توانیم  آیا  که  ببینیم  باید  ما  دلیل 
و  می پردازیم  بحث  حد  در  موضوع  این  به  الان  ما  البته  کنیم. 
اتخاذ شود چون هیچ  مورد  این  در  تصمیمی  نیست که هیچ  قرار 
صحبت  باره  این  در  ما  وجود  این  با  نیست.  میز  روی  پیشنهادی 
خواهیم کرد تا ببینیم که آیا لزومی برای تست قانون جدید وجود 

دارد یا نه.
اینفانتینو در پاسخ به این سؤال که آیا امکان تعریف یک معیار 
جدید برای رفع مشکلات مربوط به آفساید ها وجود دارد یا نه تأکید 
کرد: با این کار مسئله اصلی حل نمی شود. حتی اگر ما یک فاصله 10 
سانتیمتری را برای اعلام آفساید ضروری بدانیم، در صورتی که فاصله 
دو بازیکن 11 سانتی متر باشد، باز هم برای تشخیص آن مشکل به 
وجود می آید. اگر فاصله آنها 10 و نیم سانتی متر باشد چطور... این 

کارها چیزی را حل نمی کند.
 VAR رئیس فیفا مشکلات و جنجال های به وجود آمده درباره
صحنه های  گونه  افراط  بررسی های  نتیجه  را  انگلیس  برتر  لیگ  در 
آلمان،  و  پرتغال  اسپانیا،  ایتالیا،  در  داد:  ادامه  و  دانست  مشکوک 
این جنجال های درباره تشخیص آفساید با VAR وجود ندارد. این 

باید به  مسئله را نمی توان یک مشکل دانست بلکه چیزی است که 
آن نگاه دقیق تری داشت. به نظر من شیوه استفاده از VAR است 
که مشکل ساز می شود نه خود آن. وقتی شما 10 دقیقه وقت را صرف 
تشخیص آفساید می کنید، آن وقت خب ممکن است نارضایتی هایی 

از شیوه استفاده از آن شکل بگیرد.
اینفانتینو در نهایت این موضوع که جنجال های به وجود آمده 
توسط VAR ممکن است منجر به حذف کامل آن از فوتبال شود، 
مربوط  آن  به  مسئله  این  و  می داند  فیفا  که  جایی  تا  کرد:  تأکید 

می شود، VAR آمده که بماند.

علیپروین؛مردانتخاباتها!
احسانمحمدی

اولین بار علی پروین را سال 76 در انتخابات 
ریاست جمهوری دیدم که با کت و شلوار سربی 
کنار علی اکبر ناطق نوری ایستاده بود و می گفت 
جدال  که  روزگار  آن  در  می دهد.  رأی  او  به 
سیاسی  قطبی  دو  بزرگترین  به  ناطق-خاتمی 
تیله ای  چشم  بود،  شده  تبدیل  ایرانیان  زندگی 
نماد  را  او  که  ایستاد  کسی  کنار  پرسپولیس 
سنت گرایی لقب می دادند اما چند روز بعد عکس 
شد!  منتشر  سیدمحمدخاتمی  از  حمایت  در  او 
ژلاتینی.  مواضع  از  تاریخی  بی نظیر  نمونه  یک 
حمایت همزمان از دو نفر! در آخر هم مشخص 
نشد کدام عکس و حمایت حقیقی است و کدام 

یک ساختگی.
بعد از آن عادت کردیم به حضور او در فصل 
یا  پرشور  انتخابات  که  نمی کرد  فرقی  تبلیغات. 
کم شور باشد، رد صلاحیت ها گسترده یا محدود 
مجلس،  یا  باشد  شهر  شورای  انتخابات  باشند، 
خبرگان یا فدراسیون فوتبال، در همه حال علی 
پروین از یک نفر یا یک لیست حمایت می کرد 
که  می گذاشت  کسی  روی  دست  هم  معمولاً  و 

شکست می خورد
اما  حجازی  ناصر  استقلال  باشگاه  اسطوره 
خیلی اهل این حرف ها نبود. سرکش و ناسازگار. 
ریاست  انتخابات  دوره  اولین  در  می گویند 
رد  را  علاقه ام  مورد  نامزد  جمهوری گفت چون 
هم  پس  آن  از  نمی دهم.  رأی  هم  من  کرده اند 
یاد  به  انتخابات  در  حمایتی  او  از  کسی  کمتر 
می گوید:  خنده  با  اما  پرسپولیس  اسطوره  دارد. 
می افتن.  پروین  علی  یاد  همه  انتخابات  »موقع 
و  دوست  با  فقط  نمی گیرم.  عکس  همه  با  من 
تو  حال  هر  به  می شناسمشون.  که  آشناهایی 

رفاقت که نمی شه کمک شون نکرد.«
کس  هر  از  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  او 
حمایت کند رأی نمی آورد، می گوید: »بابا هرکی 
یا  آورده  رأی  بودم،  حامی اش  انتخابات  در  که 
رأی  اینکه  از  قبل   . و...  مجلس  یا  شورا  رفته 
بیارن ما رو می شناسن اما وقتی که رأی گرفتن 
رو  پروین  علی  تلفن های  جواب  دیگه  و  می رن 

هم نمی دن!«
او شاید در اداره تیم پرسپولیس »سلطان« 
در  تیمداری  مشهور  مثال  همان  و  باشد  بوده 
چه  سیاست  از  اما  کند  صدق  عقب  صندوق 
به حال در سیاست  تا  تحلیلگر است؟  می داند؟ 
بعید  است؟  کرده  ارائه  تئوری  کشور  کلان 
یا  بداند  را  نمایندگان مجلس  تعداد  است حتی 
از  اساسی  قانون  در  را  رئیس جمهوری  وظایف 
اما هنوز کسانی روی محبوبیت  باشد  بلد  حفظ 
او حساب می کنند و به سراغش می روند. حتی 
سیاستمداران بلند پایه، وگرنه بسیار بعید است 
خودش در راه خدا از کسی حمایت کند. لابد این 
قول هایی  یا  می شود  بدل  و  رد  پول هایی  وسط 
داده می شود که علی آقا کت و شلوار معروفش را 

تن می کند و عکس یادگاری می گیرد.
هیچ امکانی برای سنجش میزان تاثیرگذاری 
این حمایت ها وجود ندارد. یعنی هرگز مشخص 
لبیک  حمایت  این  به  نفر  چند  که  نمی شود 
ولی  می گذارند  صندوق  به  رأی  و  می گویند 
احتمالاً اگر کسی سماجت به خرج دهد نرخ را 
در می آورد. نرخی که باعث می شود علی آقا مثل 
بید میان چپ و راست، اصلاح طلب و اصولگرا در 
لرزش باشد و گاهی سرش را روی شانه این یکی 

بگذارد و گاهی برای آن یکی پیام صادر کند.
که  قدیمی  ستاره  یک  است.  محبوب  او 
یک  پیگیری  برای  وقتی  است  بعید  هم  هنوز 
یا  بگیرد  قرار  صف  در  برود  جایی  اداری  کار 
انتظار پشت در رئیسی بماند حتی اگر  اتاق  در 
طرف استقلالی دو آتشه باشد. کسانی می گویند 
حتی حل مشکل محمد پروین در پرونده مشهور 
نانوایی و آرد، محصول نفوذ و محبوبیت پدر بود 
این  اعتبار  از  استفاده  برای  معمولاً  و سیاسیون 
افراد خوب فضا را بو می کشند و البته علی پروین 

هم نه نمی گوید.
از  او  اقدامات  این  از  نمونه  آخرین  در 
دیگر  عکسی  و  کرد  حمایت  قالیباف  محمدباقر 
ارجمند،  داریوش  کنار  در  که  شد  منتشر  او  از 
پرویز مظلومی، امیر یل ارجمند و شهاب مرادی 
برای حضور در همایش حامیان آیت الله رازینی از 
همگان دعوت کرده بود. یک ترکیب شگفت انگیز 
قرار  نقد  که در فضای اجتماعی- سیاسی مورد 
را  نقدها  این  نه  آقا  علی  احتمالاً  ولی  گرفت 
می بیند و نه اگر بخواهند خیلی خودش را درگیر 
که  است  پول  این  ثانوی  اطلاع  تا  می کند!  آنها 

گره گشایی می کند.

واکنشبهدلایلاستعفایتابشوبازگشتساکت
قلعهنوییماندگاراست!

رئیس هیات مدیره باشگاه سپاهان اصفهان 
آقای  توانم درباره جانشین احتمالی  گفت: نمی 
قطعی  نظر  باشگاه  مدیرعامل  قامت  در  تابش 
استعفای  خصوص  در  نیکفر،  بدهم.منوچهر 
سپاهان  باشگاه  مدیرعاملی  از  تابش  مسعود 
ظهر  باشگاه  مدیره  هیات  جلسه  گفت:  اصفهان 
امروز برگزار شد و با استعفای ایشان که زحمات 
باشگاه  مدیرعاملی  قامت  در  را  زیادی  بسیار 
مدیره  هیات  رئیس  کردیم.  موافقت  کشید 
تابش  استعفای  دلایل  درباره  سپاهان  باشگاه 
فعلًا  دهید  اجازه  افزود:  باشگاه  مدیرعاملی  از 
صحبتی در این باره نکنیم تا در زمان و فرصت 
مناسب نسبت به این قضیه بحث و گفتگو شود. 
خاطر  به  ایشان  استعفای  آیا  اینکه  درباره  وی 
کرد:  تاکید  است  بوده  باشگاه  فنی  کادر  فشار 
درباره  فعلًا  خواهم  نمی  نیست.  چیزی  چنین 
جزئیات این موضوع صحبتی داشته باشم.نیکفر 
درباره شایعه حضور محمدرضا ساکت به عنوان 
فعلًا چنین  تابش تصریح کرد:  جانشین مسعود 
تصمیمی نداریم. هیات مدیره کارها را پیش می 
برد تا تکلیف مدیرعامل را بزودی مشخص کنیم. 
نمی توانم درباره این موضوع نظر قطعی دیگری 
بدهم. رئیس هیات مدیره باشگاه سپاهان درباره 
اینکه آیا با امیر قلعه نویی به همکاری خود ادامه 
می دهد افزود: بله! او فعلًا سرمربی تیم خواهد 

بود و موردی در این باره وجود ندارد.

ابتلایلیگنوزدهمبهکرونا
آرمنساروخانیان

دیروز سعید نمکی، وزیر بهداشت تأکید کرد 
که پیک اصلی کرونا این هفته است و روزهای نسبتاً 
سختی در پیش داریم. با این حال هنوز خبری از 
تعطیلی مسابقات لیگ برتر نیست و اراده ای برای 
فوتبال  فدراسیون  نمی شود.  دیده  مسابقات  لغو 
حتی در پاسخ سپیدرود که مدعی بود تعدادی از 
بازیکنانش مشکوک به ابتلا به این ویروس هستند، 
حاضر به تعطیلی مسابقه این تیم نشد و دلیلش را 
»تأکیدات مراجع ذیصلاح کشور در جهت برقراری 
نظم مسابقات« دانست. فدراسیون با این پاسخ در 
واقع از مسئولیت خودش در قبال سلامت بازیکنان 
شانه خالی کرد و توپ را به زمین دیگران انداخت.

مقابله  کشوری  دستورالعمل  »متمم  دیروز 
با ویروس کرونا ویژه ورزش« منتشر شد و انتظار 
می رفت پاسخ ابهامات در این زمینه را بدهد، ولی 
این بخشنامه هم کمک چندانی به حل ماجرا نکرد. 
است: »کلیه  آمده  این متمم  در بخش مسابقات 
مسابقات به غیر از رقابت های ضروری تا اطلاع ثانوی 
لغو شوند.« یعنی تنظیم کنندگان این متمم که در 
بالای آن لوگوی وزارت ورزش، کمیته ملی المپیک 
و فدراسیون پزشکی – ورزشی دیده می شود و البته 
با مشورت وزارت بهداشت تهیه شده، تصمیم نهایی 
را به عهده فدراسیون ها گذاشته اند. توپ دوباره در 
زمین فدراسیون فوتبال است و این بار راه گریزی 
این فدراسیون در حال گذار  از  ندارد، ولی  وجود 
که صندلی هایش به شدت لرزانند بعید است شاهد 
چنین تصمیم بزرگی باشیم و احتمالاً هفته بیست 
و دوم لیگ برتر که قرار است از پنجشنبه 15 اسفند 

شروع شود، مطابق برنامه برگزار خواهد شد.
با این حال می توان گفت که بدون تعطیلی 
مسابقات هم ویروس کرونا به لیگ برتر سرایت کرده 
و اثرات جبران ناپذیری روی لیگ نوزدهم گذاشته 
است. هرچند فدراسیون حاضر نشد بازی های هفته 
و  تیم ها  نارضایتی  ولی  کند،  تعطیل  را  گذشته 
مشکلاتی که برای شان به وجود آمد، روی کیفیت و 

اعتبار مسابقات تأثیر گذاشت.
بازی سپاهان – پرسپولیس در اصفهان حکم 
فینال دور برگشت را داشت؛ مسابقه ای که تمام 
مدعیان منتظر نتیجه اش بودند، ولی اتفاقات عجیب 
برای  اتفاق  بدترین  آن  لغو  و  بازی  این  غریب  و 
لیگ برتر بود. هرچند سپاهان در این ماجرا مقصر 
شناخته شد، ولی در حالت عادی هرگز چنین هرج 
و مرجی رخ نمی داد.استقلال هم تمایلی به برگزاری 
بازی هایش نداشت، ولی با اصرار سازمان لیگ مجبور 
شد به سیرجان سفر کند و سه امتیاز حساس از 
دست داد. شرایط ویژه ای که شیوع ویروس کرونا 
به وجود آورده، قطعاً روی تمرینات و سفرهای سایر 
تیم ها هم اثر گذاشته و آنها هم می توانند ادعا کنند 
که از این ماجرا آسیب دیده اند. در سال های گذشته 
برنامه نود جداولی از سود و زیان تیم ها بر اساس 
اشتباه های داوران آماده می کرد. اشتباه داور بخشی 
از طبیعت فوتبال است، ولی زمانی که دفعات وقوع 
که  ادعا  کنند  می توانند  تیم ها  می شود،  زیاد  آن 
نتایج شان تحت تأثیر سوت ها بوده است. حالا برای 
لیگ نوزدهم هم می توان جدولی تشکیل داد و زیان 
تیم های مختلف به خاطر تأثیر کرونا و بلاتکلیفی 
دلیل  را محاسبه کرد. مهم ترین  روزهای گذشته 
اصرار برای ادامه برگزاری مسابقات محدودیت زمان 
است، ولی فدراسیون باید به این احتمال ناگوار هم 
فکر کند که اگر اتفاقی برای یکی از بازیکنان بیفتد 
چه کسی پاسخگو خواهد بود؟ به هر حال ویروس 
کرونا توانسته لیگ نوزدهم را هم مبتلا کند، چه 
مسابقات ادامه پیدا کند، چه فدراسیون تصمیم به 
لغو آن بگیرد که می تواند به ناتمام ماندن احتمالی 

مسابقات منجر شود.

روزرکوردهایمنفیاستقلال
قهرمانان  لیگ  در  شکست  با  که  استقلال 
هفته  دیدار  تا  رساند  سیرجان  به  را  خود  آسیا 
هفته  این  در  کند،  برگزار  را  یکمش  و  بیست 
بلکه رکوردهای منفی را  نه تنها شکست خورد 
هم ثبت کرد. آبی پوشان تهران که افت فنی در 
عملکرد آنها در هفته های اخیر مشهود است، در 
سیرجان مقابل تیم پایین جدولی گل گهر تن به 
شکست دادند تا اتفاق خوبی در هفته بیست و 

یکم برای آنها نیفتاده باشد.
چهارمینشکستدرلیگ

شکست آبی پوشان مقابل گل گهر، چهارمین 
شکست این فصل آنها در لیگ برتر بود. استقلالی ها 
در هفته های اول و چهارم مقابل ماشین سازی و 
پرسپولیس و شانزدهم باز مقابل ماشین سازی تن 
به شکست داده بودند و پس از آن دیگر شکستی 

تجربه نکرده بودند تا هفته بیست و یکم.
اولینشکستفرهاددرلیگ

گرچه فرهاد مجیدی در آخرین دیدار آسیایی 
برای  تا  داد  به شکست  الاهلی تن  مقابل  تیمش 
اولین بار طعم شکست را در نقش سرمربی استقلال 
تجربه کند، اما او تا پیش از بازی با گل گهر هیچ 
شکستی در لیگ برتر را با این تیم تجربه نکرده بود. 
شکست یک بر صفر استقلال مقابل گل گهر در 
هفته بیست و یکم، اولین تجربه شکست مجیدی 

در نقش سرمربی آبی پوشان در لیگ برتر بود.
گلنزدنبعداز۱۷بازی

آخرین باری که استقلال در لیگ برتر موفق 
به گلزنی نشده بود، هفته چهارم لیگ برتر و دیدار 
مقابل پرسپولیس بود که آبی ها با نتیجه یک بر 
صفر شکست خوردند. استقلالی ها بعد از آن بازی 
در تمام بازی های خود در لیگ برتر گلزنی کردند 
و دیدار آنها در هفته بیست و یکم مقابل گل گهر 
گلزنی  در  که  بود  بازی   17 از  بعد  دیدار  اولین 
توفیق نداشتند. آبی پوشان همچنان با ۳۹ گل زده 

هجومی ترین تیم لیگ برتر هستند.
۱۶بازیباگلخورده

خوبی  عملکرد  فصل  این  در  پوشان  آبی 
نداشتند و شمار  فاز دفاعی  آماری در  لحاظ  به 
نیز موید همین موضوع  این تیم  گلهای خورده 
خود  بازی   ۲0 در  مجیدی  شاگردان  می باشد. 
۲۲ بار گل خورده اند که این آمار جالبی نیست. 
یک  از  بیشتر  تیم  این  دریافتی  گل های  معدل 
پوشان  آبی  است.  بازی  هر  ازای  به  خورده  گل 
از ابتدای فصل تاکنون تنها در 4 بازی موفق به 

ثبت کلین شیت شده اند.

روزنامهصبحایران

4
شماره 2920 

ورزش
یک شنبه 11 اسفند 1398  6 رجب 1441  1 مارچ 2020  


